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Intergraf-conferentie over de toekomst van print

Drupa lijkt soms nog  
ver weg in Brussel

A
an de vooravond van 

haar ‘Commercial Print 

Conference’ – de vijfde 

editie in een serie onder de vlag 

‘Shaping the future of print’ – 

vierde Intergraf feestelijk haar 

90-jarig bestaan. Cees Verweij, 

de Nederlandse president van 

de grafische koepelorganisatie, 

bracht in Brussel een toast uit op 

de toekomst: ‘Long live print’. 

Bij die wens sloot Sean Smyth, 

marktanalist en consultant bij 

Smithers, zich de volgende dag 

weliswaar graag aan, maar hij 

maakte ook duidelijk dat daartoe 

dringend veranderingen nodig 

zijn: “Blijf niet alleen maar doen 

wat je altijd al deed.”

Drukwerk en 
duurzaamheid
Tot die veranderingen behoort 

ook de duurzaamheid van de 

grafische industrie, vindt Ema-

nuelle Maire namens de Euro-

pese Commissie. Als hoofd van 

de afdeling ‘Duurzame Produc-

tie, Producten en Consumptie’ 

benadrukte zij bij Intergraf het 

belang van een circulaire econo-

mie. Sinds 2016 investeerde de 

EU al meer 10 miljard euro in 

de gewenste transitie van de Eu-

ropese economie. Daarmee zijn 

behoorlijke successen behaald 

en de pas aangetreden EC toont 

zich met haar nieuwe Europese 

‘Green Deal’ minstens zo ambi-

tieus. De komende vijf jaar moe-

ten ‘groene’ producten de norm 

worden in plaats van de uitzon-

dering. Een van de manieren 

om de keuze voor een duurzaam 

product te vereenvoudigen is het 

‘EU Ecolabel’.

Het EU Ecolabel bestaat in-

middels 28 jaar en is inmiddels 

toegekend aan meer dan 77.000 

producten op de Europese markt 

in 24 productgroepen. Daaron-

der ook ‘bedrukt papier’, maar 

wat Maire betreft blijft het aan-

tal gecertificeerde grafische pro-

ducten en licenties achter bij de 

verwachtingen: “Die aantallen 

moeten omhoog.” De criteria 

zijn daarom, in samenspraak 

met Intergraf, herzien en beslaan 

straks (in juni wordt erover ge-

stemd, waarna invoering eind 

2020 is gepland) een breder 

scala aan producten, waaronder 

bijvoorbeeld ook cadeaupapier. 

De criteria richten zich allemaal 

op circulaire aspecten van die 

producten, zoals het substraat 

(alleen papiersoorten met een 

EU Ecolabel), afval en energie-

gebruik.

Het betoog van Maire ontlokte 

aan dagvoorzitter Cees Verweij 

de opmerking: “Er zijn al zoveel 

keurmerken”. Bovendien loopt 

papier al voorop als het om re-

cyclage gaat met meer dan 70% 

hergebruik, stelde Verweij te-

vreden vast. En: “Aan het eind 

van het jaar zijn er meer bomen 

dan er aan het begin waren”. Die 

houding werd echter van kantte-

keningen voorzien door Jannick 

Schmidt. Hij studeerde af aan de 

Deense universiteit van Aalborg 

op ‘life cycle assessment’ (LCA). 

Bij LCA wordt gekeken naar de 

milieu-impact van keuzes die 

worden gemaakt tijdens de vol-

ledige levensduur van een pro-

duct. Schmidt kwam in Brussel 

uitleggen dat deze methode vaak 

tot onverwachte resultaten leidt.

Zo kan plastic soms toch een 

betere keuze blijken dan papier, 

als je in acht neemt dat bosbouw 

ook geen CO2-neutrale activi-

teit is en bovendien impact heeft 

op het oorspronkelijke gebruik 

van de grond waarop nu extra 

bosbouw plaatsvindt. Ook kan 

gecertificeerde bosbouw wel 

eens schadelijk blijken voor de 

biodiversiteit, omdat dat geen 

criterium is bij die certificatie. 

En het hoge inzamelingspercen-

tage van oud papier heeft een 

onvoorzien gevolg: als de vraag 

naar gerecylceerd papier stijgt, 

maar het inzamelingspercenta-

ge nog nauwelijks omhoog kan, 

ontstaat schaarste waardoor 

meer nieuw papier moet worden 

geproduceerd. Schmidt riep met 

zijn prikkelende stellingen de 

industrie op om kritischer na te 

denken over oorzaak en gevolg, 

en ook nader onderzoek te blij-

ven doen.

Voor een bijeenkomst over ‘de toekomst van print’ – slechts enkele maanden voor Drupa – viel het woord 

‘Drupa’ opvallend weinig, eind februari tijdens Intergraf’s ‘Commercial Print’ conferentie in Brussel. Ook 

het belangrijkste officieuze thema van de dag, ‘duurzaamheid’, staat straks in Düsseldorf bepaald niet 

bovenaan het lijstje met voornaamste markttrends. De branche lijkt, zoals een van de sprekers opmerk-

te, maar lastig te kunnen kiezen tussen het bevechten van verandering, of juist het omarmen ervan.

Ed Boogaard I

“Onze industrie is altijd maar gericht 

geweest op ‘meer volume’. Je moet je 

afvragen of dat nog wel zo verstandig is.”
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Krimpend 
marktsegment

Het begrip duurzaamheid kwam 

niet voor in de presentatie van 

Sean Smyth, waarin hij de be-

langrijkste trends besprak voor 

het marktsegment ‘Commer-

cial print’ – een veelomvattend 

begrip, variërend van catalogi 

en brochures tot direct mail en 

sign. Het is volgens Smyth een-

voudiger om aan te geven wat 

er níet onder valt, zoals kranten, 

tijdschriften en boeken evenals 

labels en verpakkingen, “maar 

zelfs daarop zijn nog wel uit-

zonderingen denkbaar”. Wat 

echter vrijwel alle categorieën in 

dit marktsegment kenmerkt, is 

dat ze krimpen. De cijfers van 

de onderzoekers van Smithers 

laten zien dat over de periode 

2014 –2024 ruim 20% van al 

het volume in dit segment ver-

dwijnt. Terwijl het volume in 

tien jaar tijd krimpt van (omge-

rekend) zo’n 3,3 miljard A4-pa-

gina’s in 2014 naar nog zo’n 

2,4 miljard in 2024, daalt ook de 

waarde van dit marktsegment in 

Europa (uitgaande van 2018 als 

peiljaar) van 60 miljard euro in 

2014 tot zo’n 48 miljard euro in 

2024.

Grote verliezers van volume 

zijn bijvoorbeeld transactioneel 

drukwerk (-30%), handleidin-

gen (-35%) en huisstijl druk-

werk (-45%). Eigenlijk zijn 

er slechts twee categorieën die 

wél groei vertonen: coupons en 

tickets (+23%) en fotoboeken 

(+35%). Maar het effect daarvan 

is gering: coupons en tickets ver-

tegenwoordigen anno 2020 niet 

meer dan 1,7% van het totale 

drukwerkvolume, en fotoboeken 

zelfs maar 0,3% (al is dat inmid-

dels toch wel degelijk goed voor 

3,4% van totale marktwaarde in 

euro!).

Belangrijkste op 
Drupa: workflow

Deze marktomstandigheden 

vragen om nieuwe technolo-

gische antwoorden. Offset is 

nog altijd dominant en heeft de 

productiviteit dankzij automa-

tisering, standaardisatie en bij-

voorbeeld UV-droging flink op 

weten te voeren. Ondertussen 

hebben printtechnieken met 

toner en inkjet zich verder ont-

wikkeld. Terwijl hun marktaan-

deel in het totale printvolume 

tot 2024 geleidelijk blijft groei-

en (maar dan volgens de cijfers 

van Smithers nog altijd niet bo-

ven de 0,5% komt), krimpen de 

offset-volumes gestaag. Smyth 

kijkt uit naar alle nieuwe per-

sen en printsystemen die tijdens 

Drupa te zien zullen zijn, maar 

relativeerde het belang ervan ook 

onmiddellijk: “Offset, toner, in-

kjet – allemaal interessant, maar 

totaal irrelevant in vergelijking 

met het allerbelangrijkste: de 

workflow!”

‘Uberisatie’ van het 
business model
Smyth is ervan overtuigd dat de 

huidige workflows bij conven-

tionele drukkerijen ongeschikt 

zijn voor de nieuwe markt die 

zich onvermijdelijk aandient. 

Millennials en ‘GenZ’ maken 

immers in toenemende mate de 

dienst uit, legt hij uit: “Zij zijn 

gewend aan de dienstverlening 

van Amazon, Netflix en de App-

Store en verwachten die ook el-

ders te ervaren. En die verwach-

ting vertaalt zich in de eisen die 

ze stellen.” Die nieuwe markt 

verandert ook het business mo-

del, door Smyth aangeduid als 

‘Uberisatie’: “Kijk naar Airbnb. 

Dat is ‘s werelds grootste ho-

telkamerverhuurder, maar het 

bezit geen hotels. Of Facebook: 

wereldwijd de grootste uitgeve-

rij, maar zonder eigen titels. En 

Uber: de grootste taxicentrale, 

maar zonder taxi’s te bezitten. In 

het nieuwe business model gaat 

het erom dat je wel zelf de klan-

ten hebt, maar niet noodzakelij-

kerwijs ook de productiemidde-

len.”

In de grafische industrie zie je 

daarom nu de opkomst van on-

line drukkerijen, legt Smyth uit. 

Zij slagen erin het drukproces, 

dat van oudsher zeer complex 

is, verbluffend eenvoudig te ma-

ken. Het hele proces, van design 

tot distributie, is on demand be-

reikbaar via een app. Deze nieu-

we manier om de persen te vul-

len zorgt voor een revolutie in de 

Europese grafische industrie. Als 

voorbeeld noemt hij het Brit-

se Bluetree, dat in tien jaar tijd 

uitgroeide tot een miljoenenbe-

drijf en onlangs een Landa-pers 

installeerde. En ook het Ne-

derlandse Probo loopt volgens  

Smyth voorop. De verwerking 

van duizenden orders per dag 

vragen om een heruitvinding 

van de workflow, stelt Smyth, 

die ook voorziet dat de online 

groei met name in gestandaardi-

seerde producten zit.

Kiezen voor 
verandering
Voor bestaande drukkerijen zit 

er, gezien de dalende trends in 

de traditionele markt, volgens 

Sean Smyth maar een ding op: 

diversificatie, ook buiten het 

eigen segment. Bijvoorbeeld 

richting promotionele verpak-

kingen, of labels voor nichespe-

lers. Of textiel. Of behang. Smy-

th: “Blijf niet alleen maar doen 

wat je altijd al deed.” In Brussel 

maakten bijvoorbeeld het Ne-

derlandse Multicopy en Symeta 

duidelijk dat die verandering 

ook daadwerkelijk mogelijk is.

 Jo Van De Weghe (Symeta) ver-

telde hoe Colruyt al tien jaar ge-
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Jo Van De Weghe (Symeta) omarmt disruptie.
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“Offset, toner, inkjet – allemaal 

interessant op Drupa, maar totaal 

irrelevant in vergelijking met het 

allerbelangrijkste: de workflow.”
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leden de massale huis-aan-huis-

folder verruilde voor datage-

dreven personalisatie. Hoewel 

inmiddels een gekend verhaal, 

blijven de resultaten toch telkens 

indrukwekkend. Hoewel de kos-

ten per huishouden met de per-

soonlijke folder driemaal hoger 

zijn dan bij een anonieme massa-

mailing, wegen de opbrengsten 

daar ruim tegenop. De gerichte 

coupons worden namelijk veel 

vaker gebruikt en daardoor stijgt 

de omzet bij Colruyt met 6 pro-

cent.

Ook de Multicopy-drukkerij-

en maken duidelijke keuzes. 

Volgens directeur Annette Da-

les richt de franchiseketen zich 

volledig op het KMO-segment 

(“De motor van de economie”) 

met een dienstverlening die veel 

meer omvat dan alleen drukken. 

Ook voor bijvoorbeeld een com-

plete ‘refresh’ van een huisstijl in-

clusief de winkelinrichting kan 

men er terecht. “We helpen onze 

klanten hun communicatiedoe-

len te bereiken, ” stelt Dales. 

“We sturen daarbij voortdurend 

op toegevoegde waarde. We zijn 

dan ook geen lage-prijzen-druk-

kerij. Sterker nog: ik denk dat 

we soms misschien de duurste 

zijn.”

Verzet tegen 
verandering

Dat verandering ook op weer-

stand stuit, werd duidelijk in de 

paneldiscussie rond het thema 

huis-aan-huisreclame. Miguel 

Delcour legde uit hoe de Ne-

derlandse brancheorganisatie 

KVGO een juridisch gevecht 

levert tegen de invoering van de 

‘ja-sticker’ – een ‘opt-in’ systeem 

voor brievenbusreclame dat het 

bestaande ‘opt-out’ systeem 

(nee-sticker) vervangt in Am-

sterdam (en inmiddels meer gro-

te steden in Nederland) om de 

hoeveelheid afval terug te drin-

gen. Na twee verloren rechtsza-

ken kondigde het KVGO aan 

in cassatie te gaan om de zaak 

op Europees niveau te beslissen. 

KVGO-directeur Delcour: “Dit 

is een strijd voor de hele Euro-

pese markt.” Tegelijkertijd wil 

Delcour ervoor zorgen dat de 

publieke opinie en perceptie van 

drukwerk verandert: “We moe-

ten als industrie laten zien dat 

papier goed is.”

De problematiek speelt inder-

daad ook in andere Europese 

landen, al is de praktijk er tel-

kens anders. In Duitsland zou 

een petitie tegen brievenbusre-

clame bij een volgende regering 

met mogelijke deelname van 

de Groene partij wel eens effect 

kunnen sorteren, vreest het Bun-

desverband Deutscher Anzei-

genblätter (BVDA). In Frankrijk 

zet branchevereniging UNIIC 

bij haar protest tegen een drei-

gend folderverbod vooral in op 

het aantonen van het economi-

sche belang van de industrie. 

In België zijn het de gemeentes 

die met belastingen het de fol-

derbranche moeilijk maken en 

in Hongarije dreigt de overheid 

haar heffing van 30 cent per kilo 

foldermateriaal te verhogen naar 

1 euro per kilo.

Innovatie en 
disruptie
Enig tegengeluid in het panel 

kwam van de Brit Mark Davies, 

voorzitter van de European Let-

terbox Marketing Association 

(ELMA). Hij constateerde dat 

deze discussie in het VK hele-

maal niet speelt, omdat er veel 

minder folders worden ver-

spreid: “Per week krijgt een Brits 

huishouden gemiddeld 4 folders 

in de brievenbus, maar in Ne-

derland zijn dat er wel 34. ” Dat 

zorgt voor irritatie en uit cijfers 

blijkt: hoe groter het volume 

aan folders, hoe meer mensen 

een ‘nee’-sticker plakken, stelt 

Davies: “Onze industrie is altijd 

maar gericht geweest op ‘meer 

volume’. Je moet je afvragen of 

dat wel zo verstandig is.”

Davies wees ook op alterna-

tieven, zoals in Denemarken, 

waar huishoudens online hun 

favoriete folderpakket samen-

stellen en dat dan thuisbezorgd 

krijgen. “We moeten innoveren, 

door bijvoorbeeld veel gerich-

ter folders te bezorgen. Op een 

of andere manier zullen we ons 

huidige business model volledig 

moeten ombouwen, zodat het 

niet langer een ‘retail-bombar-

dement’ in de brievenbus is.” 

Maar of deze oproep tot veran-

dering breed gehoor zal vinden 

lijkt onzeker. Delcour herhaalde 

bijvoorbeeld nog maar eens dat 

toch vooral ook ‘de mindset’ over 

papier moet worden veranderd 

bij de markt, het publiek en de 

overheden.

Jo Van De Weghe (Symeta) 

had de paneldiscussie in Brussel 

aangehoord en concludeerde: 

“Volgens mij strijdt de industrie 

tegen disruptie - in plaats van die 

te omarmen.” Dat zegt de Dru-

pa-slogan hem in Düsseldorf 

straks in ieder geval graag na: 

‘Embrace the future’. n
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Intergraf 90 jaar
De wortels van Intergraf liggen in 1923, toen er in het Zweedse Göteborg 

voor het eerst een internationale bijeenkomst voor de grafische industrie 

werd georganiseerd. Het succes van die bijeenkomst en de latere edities leid-

de tot een permanente organisatie die zich in 1930 in Berlijn vestigde als het 

‘International Bureau of the Federation of Master Printers’. In 1946 verhuist 

de federatie – inmiddels omgedoopt tot IMPA (International Master Printers 

Association) – van Berlijn naar Londen, om zich in 1984 definitief in Brussel te 

vestigen als Intergraf. Dat staat tegenwoordig voor de ‘European Federation 

for Print & Digital Communication’. Intergraf telt vandaag 21 aangesloten 

brancheorganisaties uit 20 landen en treedt op als belangenbehartiger op 

bijvoorbeeld het gebied van Europese wet- en regelgeving die de grafische 

industrie betreft.

Paneldiscussie over regelgeving rond brievenbusreclame.

(F
o

to
: I

n
te

rg
ra

f 
)




